
داس�تان ورود بان�وان به ورزش�گاه ها هر از 
چندگاهي به بحث روز تبديل مي شود. فكر 

مي كنيد اين اتفاق شدني است؟
خب هيچ كاري نش��د ندارد. يادتان باش��د پيش از اين 
ش��اهد حضور بانوان در بازي هاي بس��كتبال و واليبال 
بوديم. اتفاقي هم رخ نمي داد. درست برعكس وقتي درها 
به روي بانوان بسته شد، شاهد اتفاقات ناگواري بوديم. 
اما اينكه تا به امروز پروژه ورود بانوان به ورزش��گاه ها به 
نتيجه نرس��يده از آن جهت اس��ت كه اين يك تصميم 

فراسازماني است. 
بارها شاهد مطرح شدن اين مسئله بوديم اما 
هر بار گفته مي ش�ود زمينه هاي لازم فراهم 
نيست. به عنوان كسي كه سال ها در ورزش 
به خصوص فوتبال مس�ئوليت داش�ته فكر 
مي كنيد چه شرايطي بايد مهيا شود تا درهاي 

ورزشگاه ها به روي بانوان باز شود؟ 
قبل از هرچيز بايد عينك بدبيني را برداشت. يعني نبايد 
اينطور تصور كنيم كه اگر مسئولان تا به امروز اين مشكل 
را حل نكرده اند،  صرفاً به اين دليل است كه دوست ندارند 
بانوان به ورزشگاه ها بروند. ش��ايد آنها بعدي از ماجرا را 
مي بينند كه ما نمي بيني��م. صحبت كردن در خصوص 
هر مسئله اي از دور كار آس��اني است، اما تصميم گيري 
وقتي مسئوليتي روي دوش شماست بسيار سخت است. 
فريده شجاعي مي تواند موافق ورود بانوان باشد و در اين 
راستا تلاش هم بكند، همانطور كه پيشتر كرده اما شايد 
او هم وقتي مسئوليتي جدي تر روي دوشش باشد نتواند 
به راحتي تصميم گيري كند؛ چراكه بايد تمام جوانب امر 

را بررسي كند تا فردا جاي هيچ سؤالي باقي نماند. 
گفته مي شود قبل از فرهنگ سازي نمي توان 
در ورزشگاه ها را به روي بانوان باز كرد. فكر 
مي كنيد چه فرهنگ سازي براي عملي شدن 

اين مسئله لازم است؟ 
ورود بانوان به ورزشگاه ها خود مي تواند يك فرهنگ سازي 
بزرگ باشد. اين يك واقعيت است كه آقايان در كنار بانوان 
كه قرار بگيرند، خود را ملزم به رعايت يكسري اصول و 
قواعد مي كنند و اين خود بزرگ ترين فرهنگ سازي است. 
اين را از روي احساسات نمي گويم يا حدس نمي زنم. اين 
را از روي تجربه اي كه داشته ام مي گويم. بارها به دلايل 
مختلف در ورزشگاه حضور داشتم. يك مرتبه به همراه 
همسر قطبي و چند داور و مربي زن خارجي به ورزشگاه 
رفتيم و به عينه ديدم آقاياني كه در س��كوهاي بالاتر و 
پايين تر از ما نشس��ته بودند كاملًا مراع��ات حضور ما را 
مي كردند و حواسشان حتي به شعاردادن هايشان هم بود. 
اين را در هرجاي ديگر جز ورزشگاه هم مي توانيم ببينيم. 
ش��ما نگاه كنيد وقتي كنار پدر، برادر يا همسرتان قرار 
داريد، آنها هرگز در مقابل شما با كسي درگير نمي شوند 
يا حتي اگر درگير هم بشوند حواسشان هست كه چند 
خانم در كنار آنها قرار دارد و از حد خود خارج نمي شوند. 
در ورزشگاه ها هم داستان به همين شكل است، اما نبايد 
فراموش كرد با تكيه بر همين بعد ماج��را نمي توان در 
خصوص اين مسئله تصميم گيري كرد و بايد تمام جوانب 

امر را در نظر گرفت. 
يعني دغدغه هايي كه براي حضور بانوان به 

ورزشگاه ها برشمرده مي شود بجاست؟

بله. همانطور كه اشاره كردم نمي توان خيلي به مسئولان 
در اين راس��تا خرده گرفت. اين تصميمي نيست كه در 
يك ارگان و توسط يك يا دو مس��ئول گرفته شود. اين 
يك تصميم فراس��ازماني اس��ت كه از تمام جهات بايد 
آسيب شناسي ش��ده و مورد مطالعه قرار گيرد. مسئله 
امنيت در ورزشگاه ها بسيار مهم است. ضمن اينكه يك 
سري امكانات زيرساختي نيز بايد فراهم باشد تا بتوانيم 

پذيراي حضور بانوان در ورزشگاه ها باشيم. 
داورزن�ي در تازه ترين واكنش خ�ود به اين 
مسئله از مس�قف كردن آزادي براي حضور 

بانوان در ورزشگاه خبر داده است. 
البته من نمي دانم منظور مع��اون وزير در اين خصوص 
دقيقاً چيست. او بدون شك به عنوان يكي از مسئولان 
اش��راف بهتري به ماجرا دارد اما فكر نمي كنم محصور 
كردن بانوان چاره راه باش��د. آنه��ا مي خواهند در كنار 
خانواده هاي خود به تماشاي بازي ها نشسته و از هيجان 
ديدن مسابقات از نزديك لذت ببرند. اگر قرار باشد آنها را 
در يك اتاق محصور كنيم كه خب در خانه هاي خود بهتر 

مي توانند بازي ها را تماشا كنند. 
 همان طوركه اشاره كرديد مطمئناً مشكلاتي 
در اين زمينه وج�ود دارد، اما آيا نمي توان با 
ورود بانوان به طور آزمايشي در ورزشگاه ها 
راهي ب�راي شناس�ايي مش�كلات و يافتن 

راه حلي براي آنها يافت؟
به هر حال بايد آزمون و خطا داش��ت. ب��ا رفتن راه هاي 
مختلف و امتحان آن مي توانيم بهتر به نتيجه برسيم، اما 
نبايد فراموش كرد كه برخي شرايط نيز بايد مهيا باشد. 

 ورود بانوان به ورزشگاه ها خواسته اي است 
كه سال هاست مطرح مي شود، اما هرگز پاسخ 
مثبتي به آن داده نشده است. حال آنكه اين 
مسئله همواره يكي از ش�عارهايي بود كه در 
انتخابات مختلف از رياست جمهوري گرفته 
تا مجلس  شوراي اسلامي دستمايه مسئولان 

بوده بي آنكه نتيجه اي در بر داشته باشد...
نبايد بدبينانه نگاه كرد. بدون ش��ك كس��ي كه چنين 
وعده اي را مي دهد، با ورود بانوان به ورزش��گاه مخالف 
نيست كه آن را مطرح مي كند. اما ش��ايد در راه محقق 
كردن آن با موانع و مشكلاتي مواجه مي شود. نمي توان 
تمام راه هايي كه براي محقق ش��دن اين مس��ئله طي 
مي ش��ود را برش��مرد و تمام موانع را نام برد. اما شخصاً 
بر اين باور هس��تم كه با توجه به نگاه وزير، معاونان او و 
همچنين ديگر مسئولان، مي توان و بايد به آينده اميدوار 
بود. هرگز نبايد نااميد شد. رسيدن به هر هدفي نيازمند 
تلاش اس��ت و اميدواري در هركاري مي تواند ما را براي 
رس��يدن به آنچه به دنبالش هس��تيم ي��اري كند. نگاه 
مسئولان به مسئله ورود بانوان به ورزشگاه ها مثبت است 
و اين نگاه مثبت اميدواركننده است و اميدوارم با برداشته 
شدن مشكلات از س��د راه، اين پرونده به بهترين شكل 
بسته ش��ود. اين پروژه نيازمند بررسي و آسيب شناسي 
است و بايد به مس��ئولان بابت نگراني ها و دغدغه هايي 
كه دارند حق داد؛ چراكه دست آخر اين آنها هستند كه 
بايد پاسخگو باشند؛ پس بايد به آنها حق بدهيم كه براي 
تصميم گيري در اين زمينه تمام جوان��ب امر را در نظر 

گرفته و تمام اصول و قواعد را رعايت كنند. 

جار و جنجال ها دوباره به راه 
سعيد احمديان

   گزارش
افتاده، بلندتر از قبل؛ اين 
روزها دوباره ماجراي ورود 
بانوان به ورزشگاه ها براي تماشاي مسابقات ورزشي به 
محملي براي ع��رض اندام برخي از گروه هاي سياس��ي 
تبديل شده است؛ خواس��ته اي كه سال هاست با وجود 
مخالفت صري��ح مراجع تقليد، هر چن��د وقت يكبار در 
بلندگوها مطرح مي شود و فضاي كشور را تحت تأثير قرار 
مي دهد. روزهاي پس از انتخابات 96 و وعده هاي حسن 
روحاني بار ديگر بهانه اي ش��ده تا پ��روژه ورود بانوان به 
ورزشگاه ها كليد بخورد و گروهي از در مطالبه اي خواستار 
آزادي تماشاي رقابت هاي ورزشي به خصوص فوتبال براي 
بان��وان ش��وند؛ مطالبه اي ك��ه با مخالفت ه��اي جدي 
روبه روست و به گفته برخي تنها براي جنجال سازي مطرح 

مي شود و پس از مدتي از آب و تاب مي افتد. 
   دستور جنجالي احمدي نژاد

ماجراي ورود بانوان به ورزش��گاه ها از سال 85 با دستور 
جنجالي محمود احمدي نژاد يك س��ال پس از مستقر 
ش��دنش در پاس��تور كليد خورد؛ نامه اي كه مخالفت 
شديد مراجع را به همراه داشت. احمدي نژاد در تاريخ 4 
ارديبهشت 85 طي نامه اي به رئيس سازمان تربيت بدني 
خواستار حضور بانوان در ميادين ورزشي براي تماشاي 
مسابقات ملي و حساس فوتبال شد. در بخشي از اين نامه 
جنجالي آمده است: »همان گونه كه مطلعيد مسابقات 
فوتبال جذبه ه��اي فراواني دارد و به خص��وص در موارد 
حساس ملي و برجسته  باشگاهي ميليون ها نفر به تماشا 
مي نشينند و ده ها هزار نفر از جمله خانواده هاي فراواني 
هستند كه علاقه مند و مشتاقند به  اتفاق و از نزديك و در 
محل ورزشگاه اين مسابقات را مشاهده كنند. برخلاف 
تصور و تبليغ عده اي، تجربه نشان داده است كه حضور 
انبوه خانواده ها و بانوان در محيط هاي عمومي، سلامت و 
اخلاق و عفاف را در آن محيط ها حاكم كرده است. جامعه  
زنان در تمامي صحنه هاي حماسه س��از دهه هاي اخير 
در خط مقدم قرار داشته اند و امروز نيز طلايه دار حضور 
سازنده و با نش��اط همراه با حفظ ارزش ها، قداست ها و 
مسئوليت هاي ويژه  زن متعالي در عرصه هاي گوناگون 
هستند. از اين رو ضرورت دارد با همكاري وزارت كشور و با 
برنامه ريزي صحيح و مقتضي شئون بانوان محترم، بخشي 

از مرغوب ترين مكان هاي تماشاگران در مسابقات فوتبال 
ملي و مهم به طور ويژه به بانوان و خانواده ها اختصاص يابد. 
مطمئن هستم بانوان عزيز ما كه پاسدار عفاف و كرامت 
زنان هستند و در تمام مراحل يار و ياور انقلاب اسلامي 
بوده اند امروز ني��ز پرچمدار ايجاد محيط س��الم و امن 

اجتماعي خواهند بود.«
 اين نامه موجب اعتراض مراجع عظام تقليد و علماي 
بس��ياري همچون آيت الله صافي گلپايگاني، آيت الله 
مكارم شيرازي، آيت الله نوري همداني و علامه مصباح 
گرديد. مرحوم آيت الله محمدفاضل لنكراني در پاسخ 
به سؤالات و استفتائاتي كه از ايش��ان شده است ابراز 
كرده اند: »اولاً از نظر فقهي روشن است كه نظر زن به 
بدن مرد حتي بدون لذت و ريبه جايز نيست و ثانياً از 
مسائلي كه اسلام بر آن تكيه فراوان دارد، عدم اختلاط 
زن و مرد اس��ت و ملاحظه شده اس��ت كه اختلاط در 
جوامع غربي و متأسفانه در برخي نهادهاي داخلي چه 
مفاسد فراواني به دنبال داشته است. بنابراين شركت 
بانوان در مكان هاي عمومي ورزشي كه همراه با اختلاط 
اس��ت به هيچ وجه جايز نيس��ت.« اعتراضات نسبت 
به اين دستور جنجالي سبب ش��د تا در نهايت دولت 
احمدي نژاد از موضعش عقب نش��يني كن��د و پرونده 

حضور بانوان در ورزشگاه ها بسته شود. 
   يادآوري مخالفت رهبر انقلاب

اين پايان كار نبود؛ مس��ابقات واليبال قهرماني آسيا به 
ميزباني ايران در سال 90 هرچند با حضور بانوان در سالن 
12هزار نفري ورزشگاه آزادي برگزار شد اما پس از آن بود 
كه با حساسيت هاي به وجود آمده و مخالفت مراجع، ورود 
بانوان به سالن هاي واليبال هم ممنوع شد. در سال هاي 
اخير هم به بهانه برگزاري مسابقات ليگ جهاني واليبال 
تهران، مطالبه ورود به س��الن 12هزار نفري آزادي در 
برخي محافل مطرح مي شود و به نظر مي رسد واليبال 
هم مانند فوتبال ديگر رشته اي است كه جنجال سازان 

تمركزشان را متوجه اين رشته هم كرده اند. 
تلاش برخي مقام هاي دولتي ب��راي ورود بانوان براي 
تماشاي مس��ابقات واليبال در خرداد 94 سبب شد تا 
جمعي از طلاب حوزه علميه با اشاره به بي اعتنايي كامل 
برخي مقام هاي دولتي به حكم شرع مقدس با نگارش 
نامه اي اعتراضي خطاب به رهبر انقلاب و مراجع عظام 
تقليد، پاس��خ صريح رهبر انقلاب به فرماندهي نيروي 
انتظامي در س��ال 82 كه در روزنامه رسمي جمهوري 
اسلامي منتشر گشته است را يادآوري كنند كه در دوران 
اصلاحات كه موضوع ورود زنان به ورزشگاه ها مطرح شد 

و وزارت كشور دستور رئيس جمهور را اجرا نمود، رهبر 
انقلاب در هامش گزارش فرمانده��ي نيروي انتظامي 
نوشتند: »به وزارت كشور: اين كار ممنوع و خلاف است 

و سرپيچي از آن تخلف محسوب مي شود.«
   مخالفت مراجع 

انتخابات رياست جمهوري در سال 96 بهانه اي شد تا 
دوباره موضوع جنجالي ورود بانوان به ورزشگاه ها به رغم 
مخالفت هاي صريح مراجع تقليد آغاز شود و اين مطالبه 
به كل جامعه زنان كشورمان تعميم داده شود. بازي تيم 
ملي فوتبال كشورمان سوريه كه شهريور ماه برگزار شد، 
اوج اين جنجال سازي ها بود. از چند ماه قبل عده اي از 
موافقان ورود بانوان به ورزش��گاه ها با ب��ه راه انداختن 
كمپين هايي از دولت خواسته بودند كه بازي با سوريه 
روز شكستن طلسم ورود زنان به ورزشگاه ها باشد. پس 
از عدم ورود بانوان و اجازه داده شدن به زنان سوريه اي 
براي حضور در ورزشگاه آزادي، جنجال ها در اين باره 
شدت بيشتري گرفت تا جايي كه معاون اول دولت هم 

در همايش ملي جوانان به آن واكنش نشان داد. 
جهانگيري در اين ب��اره گفت: »وقتي يك مس��ئولي 
مي گويد چرا نگران ش��ادي و نش��اط مردم هستيد؟ 
بايد بگوييم كه جامعه ما جوان اس��ت و نياز به شادي 
دارد. عده اي جلوي ورود زنان به استاديوم را گرفتند. 
فكر كرديد كار خوب��ي انجام داديد؟ حض��ور زنان در 
ورزشگاه ها يك خواس��ته اس��ت. جامعه جوان شغل 
مي خواهد، مي خواهد نقدش به گوش مسئولان برسد، 

مي خواهد دسترسي آزاد به اطلاعات داشته باشد.«
با وجود تمايل دولتي ها و همراه ش��دن با جوي كه از 
سوي برخي به راه افتاده، اين موضوع بار ديگر با واكنش 
مراجع روبه رو ش��ده و اوايل اين هفته بود كه آيت الله 
علوي گرگاني در اين باره گفت: » اخيراً مطلع ش��ديم 
كه مسئولان كش��ور يواش يواش زمزمه مي كنند كه 
در صورت امكان زمينه حضور خانم ها در مسابقه هاي 
كشتي و مسائلي كه مربوط به ورزشگاه ها است فراهم 
ش��ود. بايد حتماً جلوي اين كار گرفته ش��ود. اينگونه 
اقدامات بي احترامي به خون هزاران شهيد گلگون كفن 
است، برخي به دنبال بدعت گذاري در جامعه هستند 
كه به نام رئيس جمهور تمام مي شود كه در اين خصوص 

آقاي روحاني بايد هوشيار باشد.«
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مطالبه اقليت
تلاش برخي جريان هاي سياسي براي ورود بانوان به ورزشگاه ها به رغم مخالفت مراجع

تصميم گيري براي حضور زنان در ورزشگاه ها فراسازماني است
 بررسي شرايط ورود بانوان به ورزشگاه ها در گفت وگوي »جوان« با فريده شجاعي

 نايب رئيس سابق فدراسيون فوتبال

ورزش حواشي زيادي دارد و در برخي رشته ها ميزان آن بيشتر از بقيه       نگاه
است. تا زماني كه اين حواشي شامل حال ورزش شود فدراسيون ها و 
وزارت ورزش مسئول بررسي و رسيدگي به آنها هس��تند اما زماني كه موضوع حاشيه اي از حيطه 
ورزش خارج و وارد بازي هاي سياسي مي شود ساير نهادها و مقامات نيز نسبت به آن مسئول هستند. 
بحث ورود بانوان به ورزشگاه ها از جمله موضوعاتي است كه در سال هاي گذشته مانورهاي زيادي 
روي آن داده شده و گروه ها، جناح ها و همچنين معاندين هركدام با نگاهي سودجويانه و منفعت طلبانه 
به آن مي نگرند. همين سوءاستفاده ها است كه اين موضوع را به يكي از داغ ترين و پرسر و صداترين 
سوژه هاي رس��انه ها و فضاي مجازي تبديل كرده و متأسفانه اظهارنظرهاي متفاوت و ضد و نقيض 

مسئولان نيز به آن دامن مي زند. 
آخرين ديدار تي��م ملي فوتبال در رقابت ه��اي انتخابي جام جهاني فرصت خوب��ي بود براي پيش 
كشيدن دوباره بحث ممنوعيت ورود بانوان به ورزشگاه؛ ديداري كه حضور تماشاگران تيم مهمان 
روي سكوها بر شدت حاشيه ها افزود؛ در حالي كه اين اولين باري نبود تماشگران زن خارجي اجازه 
ورود به ورزشگاه را داشتند، اما همانطور كه انتظار مي رفت س��ر و صداي زيادي بابت غيبت بانوان 
ايراني در آزادي بلند شد؛ از مجري شبكه سوم گرفته تا كانال هاي تلگرام، صفحات اينستاگرام و به 
ويژه شبكه هاي ماهواره اي، همگي تمام تلاش خود را به كار بستند تا اين غيبت را بزرگ تر از آنچه 
هست جلوه دهند. اين اولين باري نيست كه چنين اعتراض هايي را شاهد بوديم و احتمالاً در آينده 
و در بازي هاي آتي باز هم انتقادهايي را در اين خصوص خواهيم شنيد. در گير و دار تفكرات مختلف 
درخصوص حضور يا عدم حضور بانوان در ورزشگاه ها يك سؤال مهم هميشه براي خيلي ها مطرح 
بوده و آن اينكه چرا مسئله فوق همواره به عنوان يك حربه سياسي- انتخاباتي از سوي برخي جناح ها 
استفاده مي شود؟ تاكنون كه علاقه مندان به شاخ و برگ دادن به اين جريان پاسخ صريحي به سؤال 
مطرح شده نداده اند و بعيد اس��ت در ادامه راه نيز اين انتقاد را بپذيرند. منتها اگر قرار باشد يك بار 
براي هميشه تكليف چالش تماشاگران زن برطرف ش��ود بايد تكليف استفاده ابزاري از اين مسئله 
هم مشخص شود. اصولاً در سال منتهي به انتخابات ها برخي فعالان سياسي اهميت زيادي به بانوان 
علاقه مند به ورزش مي دهند تا جايي كه بخشي از فعاليت هاي انتخاباتي خود را معطوف اين مسئله 
مي كنند. در بس��ياري از موارد هم به قدري روي اين چالش مانور مي دهند كه انگار هيچ مس��ئله 
مهم تري كه نيازمند رسيدگي سريع تر و جدي تر باشد در كشور وجود ندارد. به همين خاطر است هر 
بار تعدادي از بانوان خواهان حضور در ورزشگاه ها و تماشاي رقابت هاي ورزشي مي شوند فرصت طلبان 
با بحراني جلوه دادن اوضاع سعي در تلقين تفكرات سياسي خود به كل جامعه دارند. متأسفانه نگاه 
تبليغاتي و ابزاري بسياري از سياسيون شرايطي را فراهم كرده تا رسانه هاي معاند و ضدانقلاب نيز 
از اين آب گل آلود ماهي بگيرند و به دروغ پراكني ها عليه نظام ادامه دهند. جاي تعجب دارد كه هيچ 
كدام از مدعيان داخلي و خارجي هيچ اشاره اي به جو ناسالم ورزشگاه ها نمي كنند! همه آنها كه فقط 
يك بار پايشان را در استاديوم هاي فوتبال گذاشته اند يا حتي از تلويزيون بازي تيم محبوبشان را تماشا 
كرده اند بر اين واقعيت صحه مي گذارند كه روي س��كوها خبري از رعايت احترام و فرهنگ نيست. 
تعداد شعارهاي مملو از الفاظ ركيك و شنيع به قدري زياد است كه صدا و سيما نيز در بسياري از مواقع 
مجبور به قطع صداي تماشاگران مي شود. با اين وجود كمتر كسي حرف ازسالم سازي جو ورزشگاه ها 
مي زند در صورتي كه ورود بانوان به ورزشگاه ها در وهله نخست نيازمند پركردن خلأهاي فرهنگي 
است كه روز به روز گسترش بيشتري پيدا مي كند. ورود بانوان به ورزشگاه ها شايد خواسته و دغدغه 
اكثريت جامعه ايراني نباشد اما باز هم نمي توان با بي تفاوتي از كنار اين دغدغه گذشت. بررسي اين 
خواسته از سوي مقامات ارشد كشور انتظار اين بخش از جامعه است كه بايد به دور از جنجال هاي 
سياسي و تبليغاتي انجام شود. سالم سازي ورزش��گاه ها و در نظر گرفتن تمهيدات لازم براي بانوان 
مي تواند بررس��ي موضوع حضور بانوان در ورزشگاه ها را تس��ريع كند؛ البته در صورتي كه مدعيان 

حمايت از حقوق بانوان دست از شلوغ كاري هاي هدفدار و بي نتيجه خود بردارند. 

اين روزها صحبت از حضور بانوان در ورزشگاه ها و دميدن در 
فريدون حسن

   حاشيه
شعار و كوفتن بر طبل آن از س�وي برخي جريان ها به شدت 
دنبال مي شود. حقيقت اين است كه اگر اين حق را براي بانوان 
قائل هم باشيم اينگونه پيگيري كردن و اين قبيل بزرگ نمايي ها تنها براي رسيدن به 

اهداف سياسي و بازي با افكار عمومي است. 
اين روزها در حالي حضور بانوان در ورزش��گاه ها به عنوان يك حق تضييع شده قلمداد مي شود كه 
همين حالا شاهد حق خوري ها و ناديده گرفتن بسياري از حقوق بانوان در مسائل كلان ورزش هستيم 
اما آنها كه به دنبال اهداف سياسي خود هس��تند با بزرگ نمايي اين مسئله و ناديده گرفتن حقوق 
ديگر بانوان در ورزش عملًا نگاه ها را به سمت يك مسئله پيش پا افتاده منحرف كرده اند بدون اينكه 

كوچك ترين توجهي به معضلات بزرگ تر و حقوق ضايع شده مهم تر ورزش بانوان داشته باشند. 
   فراموش كردن دغدغه رهبر انقلاب 

تمامي اين سهل انگاري ها و اعمال سليقه ها در خصوص بانوان ورزشكار و علاقه مند به ورزش در حالي 
اتفاق مي افتد كه رهبر معظم انقلاب اسلامي همواره نگاهي خاص به ورزش بانوان و افتخار آفريني 
آنها در مجامع بين المللي براي ايران داشته اند تا جايي كه حضور بانوان محجبه و مدال آور ايران روي 
سكوهاي جهاني را افتخاري بي نظير و بزرگ براي كش��ور قلمداد كرده اند با اين حال تبعيض  هاي  
موجود در ورزش ميان قهرمانان زن و مرد، گسترش نيافتن رشته هايي كه بانوان در آنها توانمندي  هاي  
خود را ثابت كرده اند، نبود يا كمبود شديد مكان هايي مناسب و اختصاصي براي ورزش بانوان در كشور 
و عدم پيگيري مناسب مشكلات بين المللي ورزش بانوان عملًا باعث شده تا اين دغدغه مهم مقام 
معظم رهبري مانند بسياري ديگر از دغدغه  هاي  ايشان ناديده گرفته شود و در عوض آن اين روزها 
شاهد يك بازي رسانه اي هدفدار براي حضور بانوان در ورزشگاه  هاي  فوتبال هستيم؛ مسئله اي كه 
كاملًا مشخص است به صورت جهت دار و براي رسيدن به منافع سياسي گروهي خاص و جلب رأي و 

رضايت قشر عظيمي از مردم است كه البته ناگفته پيداست نتيجه اي در پي نخواهد داشت. 
   فراموشي مشكلات واقعي 

واقعيت اين است كه ورزش بانوان ايران به رغم تمامي درخشش ها و مدال آوري  هاي  بانوان اين سرزمين 
در بزر گ ترين و معتبرترين ميادين جهاني همچنان مهجور است. بدون هيچ شكي تاريخ ورزش ايران 
نام هايي چون كيميا عليزاده، زهرا نعمتي، مه لقا جام بزرگ، حميده عباسعلي، گلنوش سبقت اللهي، 
نجمه خدمتي، الهه احمدي، مريم طوسي و خواهران منصوريان را از ياد نخواهد برد اما همين قهرمانان 
و افتخارآفرينان ايران بعد از كسب مدال و مقام به راحتي فراموش شدند و يادمان رفت كه با چه مشقتي 
موفق به انجام اين كارهاي بزرگ شدند، آن وقت اين روزها به جاي رسيدگي به مشكلات آنها مشغول 

دوختن زمين و آسمان به هم هستيم تا مجوز حضور بانوان در ورزشگاه ها را صادر كنند. 
آيا واقعاً مشكلات ورزش بانوان در يك حضور 90 دقيقه اي در ورزشگاه خلاصه مي شود؟ اين سؤالي 
است كه اين روزها در جو به راه افتاده براي مثلًا احقاق حق بانوان براي حضور در ورزشگاه ها فراموش 
شده است.  ناگفته پيداست كه بايد براي حل اين مسئله هم راه حلي اساسي و درست پيدا كرد، اما اينكه 
بخواهيم اين مسئله را مشكل و معضل اول و آخر ورزش بانوان عنوان كنيم اصلاً منطقي نيست. بديهي 
است حل اين مسئله مستلزم ظهور و بروز شرايط، امكانات و فرهنگسازي درست است كه با شعار سر 
دادن و قيل و قال راه انداختن به نتيجه نمي رسد.  اين مسئله هم كه عنوان شود اين كار بايد انجام شود 
تا به مرور زمان مشكلات آن حل شود از آن دست نظريه هايي است كه بايد نخوانده و نديده آن را دور 

انداخت؛ چرا كه قرار نيست جامعه از اين راه اول ضربه بخورد بعد به فكر راه حل و چاره باشد. 
بنابراين رسيدگي به وضعيت زيرساختي و امكانات نرم افزاري و سخت افزاري ورزش بانوان بديهي ترين 
كاري است كه بايد انجام شود هر چند نبايد از احقاق حقوق ديگر آنها از جمله ايجاد شرايط مساعد و 

مناسب براي حضور آنها در ورزشگاه ها غافل بود. 

 ورود بانوان به ورزشگاه
 حربه سياسي- انتخاباتي تكراري

اولويت ورزش بانوان چيزهاي ديگري است
وقتي حضور در ورزشگاه حق اول و آخر معرفي شود

ورود بانوان به ورزشگاه ها، 
دنيا حيدري
      گفت وگو

پرونده اي قديمي است با 
موافقان و مخالفان بسيار 
كه هر از چندگاهي بر سر زبان ها مي افتد و بي هيچ گونه 
تغييري مسكوت مي ماند تا وقتي ديگر. وقتي كه شايد 
نزديك باشد و شايد هم خيلي دور. اين بار شايد ورود 
بانوان سوري به ورزشگاه آزادي بود كه داغ دل عده اي 
را براي نشس�تن روي سكوهاي ورزش�گاه تازه كرد؛ 
حس�رتي كه در وعده هاي انتخاباتي بارها روي پايان 
دادن به آن مانور داده شده اما همچنان پابرجاست. با 
اين وج�ود فري�ده ش�جاعي، نايب رئيس پيش�ين 
فدراس�يون فوتبال ايران معتقد است با توجه به نگاه 
مثبت مسئولان مي توان به آينده اين پروژه اميدوار بود. 


